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El pitjor problema de l’eco-
nomia en els últims 10 anys
ha estat, sense cap mena

de dubte, l’alt nivell d’atur. Taxes
del 26% (2013) són un fracàs per
un doble motiu: en primer lloc
perquè en cap país del món
avançat s’ho hauria permès, i
perquè cap país hagués actuat
amb la passivitat i la resignació
amb la qual ha actuat l’Estat es-
panyol. I si per al conjunt de la
població activa la taxa d’atur ha
estat altíssima, per als joves de
menys de 25 anys encara ha
estat molt pitjor: l’any 2013, a Es-
panya es va assolir el dramàtic
registre del 55,5%.

A Catalunya les dades també
han estat dolentes, però no tant
i, a més, han evolucionat millor.
Agafant les dades més recents

de l’EPA (la del 2016), la taxa d’a-
tur dels menors de 25 anys es va
situar en el 34,3%, mentre que a
la resta de l’Estat era d’un 46,7%,
gràcies a la recuperació econò-
mica en curs. Però vaja, estem
parlant d’uns nivells que a Àus-
tria, a Dinamarca o a Alemanya,
per exemple, haurien provocat
un estat d’emergència nacional i
un pla de xoc, però a Espanya
no. Al 2016 encara es convivia
amb un atur global del 19,6%, a
Catalunya del 15,7% i a la resta
d’Espanya, sense Catalunya, era
del 20,4%.

Una Catalunya independent
permetria millorar aquests mal
registres crònics, que en el cas
dels joves el qualificatiu més
suau seria d’escandalosos?
Doncs dependria de la política

empresarial que seguís l’Estat ca-
talà i també de la seva política la-
boral.

De moment, tenim una cosa
a favor: les taxes d’atur en el punt
de partida de la independència
són més baixes (4,7 punts per-
centuals pel conjunt d’actius i
12,4 punts percentuals pels me-
nors de 25 anys). D’altra banda,
és evident que l’economia cata-
lana té una musculatura molt
important, amb més 250.000
empreses, amb una orientació
clara cap a mercats internacio-
nals, amb un bon sistema d’in-
novació, entre altres
característiques que la fan viable.
El sector públic també seria via-
ble, com és prou conegut. Ara
bé, per reduir l’atur general i el
juvenil no hi ha prou amb un

estat sanejat i una base produc-
tiva i exportadora. 

Amb Estat propi, com a
mínim tres coses ens anirien a
favor: crearíem les estructures
d’Estat que farien, generar se-
gons algunes estimacions,
50.000 nous llocs de treball. L’Es-
tat català tindria plenes compe-
tències en matèria laboral, cosa
que ara no té i va a remolc de l’es-
panyol, que no és precisament
un model a seguir i també podria
fixar un salari mínim en línia amb
el que tenen els països de nivell
de desenvolupament semblant,
i començar a deixar de competir
a base de sous de misèria, espe-
cialment entre els més joves.

La independència no és la
garantia d’èxit per situar l’atur ju-
venil en un nivell digne, però sí

que és, no en tinguin cap dubte,
una oportunitat inigualable per
a aconseguir-ho.

Modest Guinjoan, economista

Opinió

Crear el nou Estat català generarà uns 50.000 llocs de treball i podrà
fixar un salari mínim que posi fi a sous de misèria

Una oportunitat única
contra l’atur juvenil
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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar en
obres de Barcelona i d’altres mu-
nicipis de l’àrea metropolitana,

com ara Badalona, l’Hospitalet o
Tiana, entre molts altres.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és la promotora d’una obra de l’a-
vinguda Onze de Setembre de Tia-
na, on el nom del cartell també
coincideix amb el del clan de Vila-
decans desarticulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu de l’àrea
metropolitana, i que prefereix
mantenir l’anonimat, confirma a
aquest mitjà que la vigilància d’o-
bres per part de presumptes clans
és una pràctica estesa. De fet, ex-
plica que “són els mateixos clans els
que van a l’obra i pregunten al
constructor: ‘Oi que necessiteu
seguretat?’”. “Si els dius que no”,
afegeix, “ja saps que l’endemà no
hi trobaràs res”. Aquest arquitec-

te posa d’exemple un cas de fa anys
al barri del Gornal, a l’Hospitalet,
que recorda bé perquè va viure els
fets de primera mà. “Es tractava
d’una obra pública d’arranjament
d’una zona del barri”, explica.
“Quan quedava molt poc per fina-
litzar els treballs van donar la vi-
gilància per acabada. L’endemà van
desaparèixer els bancs que s’havien
de posar a la zona”, recorda. El
constructor de l’obra, que també
demana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans de
córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte públic
per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
BARCELONA

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres d’arreu de Barcelona i l’àrea metropolitana
» Un arquitecte i un constructor relaten casos d’intimidació dels clans per aconseguir la vigilància

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O s’es-
curça. Queda menys d’un mes perquè els ca-
talans siguin cridats a les urnes per dir si vo-
len que Catalunya sigui un Estat indepen-
dent en forma de república. Després de les
vacances arriba l’etapa de l’acceleració final.

Aquesta acceleració va viure ahir un
episodi clau, el de l’aprovació de la llei del
referèndum. Tot i que a l’hora del tanca-
ment d’aquesta edició la norma encara no
havia estat aprovada, res indicava que fi-
nalment no fos així. La jornada va co-
mençar d’hora i de seguida va quedar clar
que el Parlament no viuria un dia qualse-
vol. El Ple va arrencar després que Junts
pel Sí i la CUP registressin la petició per ad-
metre a tràmit la llei, cosa que es va pro-
duir només començar. Això va provocar
que el debat parlamentari fos molt tens,
amb acusacions mútues entre Junts pel Sí

i la CUP i la resta de formacions. Qui tam-
bé es va pronunciar va ser el Consell de Ga-
ranties Estatutàries, que va recordar que
la Mesa ha d’obrir un període de consul-
tes quan es tramita qualsevol llei.

Els esdeveniments del Parlament van
provocar que el presint espanyol, Mariano
Rajoy, reclamés al Tribunal Constitucional
(TC) que declari nuls els acords de la cam-
bra catalana i busqui responsables penals.
Per la seva banda, la vicepresidenta Sora-
ya Sáenz de Santamaría va assegurar que
“no havia passat mai tanta vergonya en la
meva vida democràtica”, mentre que la Fis-
calia es va querellar contra Forcadell i la
Mesa per haver admès la llei.

RETIRADA D’URNES?
Sigui com sigui, que l’1-O estigui a tocar no
vol dir que la votació estigui més a prop de

celebrar-se. I és que la situació es podria
complicar si el govern espanyol porta a ter-
me l’amenaça que  Sáenz de Santamaría va
verbalitzar dilluns a la Cadena Ser, quan va
afirmar que l’executiu que presideix Mariano
Rajoy actuarà amb “proporcionalitat” i
“fermesa” per impedir que els catalans vo-
tin durant l’1 d’octubre.  “No diré al senyor
Puigdemont què és el que faré per retirar-
li les urnes”, va deixar anar la vicepresidenta
espanyola, que no es va aturar aquí i va re-
cordar al president de la Generalitat que la
seva suspensió també es contempla, ja que
això “està previst a les lleis”.

Després de les paraules de Sáenz de San-
tamaría, dimarts van ser els caps dels fiscals
i dels jutges els que es van comprometre a
defensar “la unitat d’Espanya”. En l’obertura
de l’any judicial, José Manuel Maza, fiscal
general de l’Estat, va prometre que perse-

guirà la “desraó independentista”. Al seu
torn, el president del Consell General del Po-
der Judicial, Carlos Lesmes, va dir que ga-
rantirà la continuïtat de la “pàtria comuna
i indivisible de tots els espanyols”.

EL GOVERN RESPON
La resposta a les paraules de Maza i Les-
mes no es va fer esperar. Al cap de poca es-
tona el Govern va defensar que la celebració
de l’1-O no implica cap il·legalitat. El seu
portaveu, Jordi Turull, va afirmar que
“convocar un referèndum no és delicte” i
va recordar a Maza que l’any 2005 el
Congrés va decidir, amb la llei 2/2005, des-
penalitzar la convocatòria d’un referèndum.
Per últim, Turull no va voler especificar si
el Govern signarà el decret de convocatò-
ria del referèndum si hi ha una suspensió
immediata de la llei per part del TC.

MANIFESTACIÓ4“Aquest Onze de Se-
tembre encarem la mobilització més trans-
cendent de la història del país: la Diada del
Sí”. Així anuncia l’Assemblea Nacional Ca-
talana (ANC) la manifestació que ha pre-
parat enguany per a la Diada i que vol om-
plir el passeig de Gràcia i el carrer d’Ara-
gó de Barcelona per fer un immens signe
Més, “símbol de totes les oportunitats del
nou Estat en forma de república que ens
espera a les paperetes del referèndum”.

La mobilització tindrà dos epicen-
tres: la cruïlla entre el Passeig de Gràcia i
el carrer d’Aragó i Plaça de Catalunya, però
s’estendrà fins al carrer de Casanova pel
Sud, els Jardinets de Gràcia per l’oest, el
Passeig de Sant Joan pel nord i la Plaça de
Catalunya per l’est. Els quatre braços es di-

videixen en 48 trams i cada tram corres-
pon a una comarca.

Com ja és habitual en les mobilitzacions
de l’ANC, l’entitat convoca tothom a les 16h
al seu tram. Entre les 16h i les 17h, la mú-
sica, la cultura popular i els castells dona-
ran ambient i entreteniment. A les 17h es
començaran a desplegar 4 pancartes als ex-
trems dels eixos. A la Plaça de Catalunya
es desplegaran diverses pancartes més
petites de forma simultània. A les 17:14h,
les pancartes començaran a avançar cap al
punt central per damunt dels assistents. Al
seu pas, els assistents es posaran la sama-
rreta de la Diada del Sí –groc fluorescent–,
provocant un joc de colors. Un cop hagin
arribat al centre, es veurà un enorme sig-
ne Més (+) fluorescent des del cel.

La Diada del Sí

» Recta final per a la celebració de l’1-O, que ahir va viure una jornada clau al Parlament plena de tensió
» La Fiscalia es querella contra Carme Forcadell i la Mesa per haver admès la llei del referèndum

L’hora de la veritat
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@XavierRibalta1: Els atacaran per terra,
mar i aire (incloent-hi la caverna mediàtica).
Nosaltres seguim endavant, a omplir els
carrers per la Diada i les urnes. 

@quinfernandez: Yo, que soy andaluz y
vivo en Andalucía, no tengo que decidir
el futuro de Catalunya. No deciden 47
millones, deciden los catalanes.

@srmanel: Pompeu Fabra no va acceptar
la paraula "botxorno" perquè no va 
viure un estiu de canvi climàtic ni un
mercat de fitxatges de Bartomeu.

Un diari plural

per Gemma Aguilera

4Espanya se la juga el 2-O

Hi ha indicis prou rellevants
com per pensar que al Madrid
institucional i mediàtic han pas-
sat la pantalla de l’1 d’octubre.
Han entès, sembla que ara sí,
que aquest Govern i aquest Par-
lament no tenen por, i també
han entès que enviar vora
16.000 agents de policia –comp-
tem-ne un parell per urna si han
d’emprar la força– és inviable.
Perquè els Mossos prefereixen
que els tirin flors que mer-
da –dit d’una altra manera, no
és creïble que actuïn com a po-
licia judicial per impedir l'e-
xercici d'un dret fonamental–, i
perquè Espanya no disposa de
16.000 agents de policia espa-
nyola i Guàrdia Civil per enviar
a cada racó de Catalunya. Si no
és que tots els jutjats de guàrdia,
el Ministeri de l’Interior o el ma-
teix Tribunal Constitucional,
decideixen posar en risc la se-
guretat de la resta d’espanyols
a les carreteres, als aeroports i
als carrers per segrestar urnes.
Això sense comptar el cost po-
lític i el desgast internacional de
la fotografia d’uns uniformats
amenaçant amb la porra o l’ar-
ma ciutadans amb una papere-
ta a la mà.

Aquest Madrid ja ha perdut
l’1 d’octubre. I ho sap. Que es po-
sin les urnes, guanyi el sí o gua-
nyi el no, serà un fracàs històric
per al règim del 78. Fins i tot si
les retira per la força haurà fet
fallida com a Estat democràtic.
És en aquest context que es pot

emmarcar el gir en l’estratègia
del bloc constitucionalista i la
brunete mediàtica: El bram de
la il·legalitat del referèndum
passat pantalla fins al 2 d’octu-
bre, amb el parèntesi de la in-
digna utilització dels atemptats
per acusar l’independentisme de
desestabilitzar el país i la seva
policia fins al punt d’atraure
gihadistes. Els contraris al re-
ferèndum ho fien tot a una sola
carta, que l’endemà puguin
anunciar la il·legitimitat dels
resultats per una baixa partici-
pació. I com ho intentaran?
Forçant la màquina de la por i
de les clavegueres de l’Estat per
tal que el màxim nombre pos-
sible de catalans deixin d’anar a
votar i la participació sigui tan
baixa que no se sostingui.

Suposant que es produís
aquest supòsit, irrellevant en la
normativa internacional dels
referèndums, l’Estat també hau-
ria de resar perquè la premsa
internacional no donés legiti-
mitat al Govern, al Parlament
de Catalunya i als seus votants.
Per anar bé, el món no n’hauria
ni de parlar, perquè de partits
de costellada se’n fan cada di-
umenge a milers de ciutats de
tot el món. Titulars a la prem-
sa internacional de referència
de l’estil de “El Sí a la indepen-
dència s’imposa a Catalunya”,
acompanyats d’una foto de se-
nyores votant pacíficament i la
seva estratègia saltaria pels
aires. És la mateixa carta, si fa

no fa, que juga l’establishment
d’ICV dins de CSQP, assegurar,
bola de vidre en mà, que els ca-
talans no aniran a votar perquè
no hi ha garanties, i que per
tant, el resultat tindrà el mateix
valor que guanyar el Trofeu
Joan Gamper.

Pel que fa als partidaris de
posar les urnes, els del sí i els del
no, l’1 d’octubre ha de ser sagrat
i ha d'estar per sobre d'estratè-
gies de partit. A partir d’aquest
dimecres, quan s’activarà el
botó vermell de la desconnexió
de facto amb l’aprovació de la
llei del referèndum i el decret de
convocatòria, el bàndol de les
urnes no es pot precipitar en cap
decisió ni reacció als atacs. Pot-
ser no serà el moment de des-
obeir obertament, sinó de fer
veure que s’obeeix i limitar-se a
continuar fent la feina discre-
tament. Hi haurà, molt proba-
blement, suspensions de càr-
recs, que a diferència de les in-
habilitacions, es fan a dit sense
passar per jutges ni judicis,
amenaces de tota mena, joc
brut a la premsa a les ordres de
l’Estat, mentides i també, molt
probablement, el saqueig al pa-
trimoni de Mas, Ortega, Rigau
i Homs abans de l’1 d’octubre.
Madrid i els partidaris a Cata-
lunya de no tocar el búnquer fa-
ran el que calgui per aconsegu-
ir la desmobilització total dels
catalans l’1 d’octubre.

Publicat a El Món.cat

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Chus
“Tothom va estar a
l’altura. La reacció
va ser molt bona.
Només tinc bones
paraules per als
Mossos, els Serveis
d’Emergències i els

ciutadans que van ajudar. El problema és
que després s’ha intentat polititzar i és
quan s’ha espatllat una mica.”

Alex
“Molt bona. Havien
passat molt poques
hores de l’atemptat
i cal aplaudir tota
l’ajuda i el “disposi-
tiu” que es va orga-
nitzar per ajudar,

des dels particulars fins a les institucions.
Tothom s’hi va bolcar, que era el que ca-
lia fer en aquell moment.”

David
“Ja han passat uns
dies, però el que
més m’agrada és
que noto que la gent
no té por. No he no-
tat canvis entre el
que la gent i els tu-

ristes feien abans. Per desgràcia, crec que
tothom és conscient que això pot passar
en qualsevol moment a qualsevol lloc.”

Clara 
“La valoro positiva-
ment, perquè aquell
dia vaig percebre
molta unió, que era
el que calia. Això
segurament servirà
per reforçar-nos.

També hem rebut mostres de suport
d’arreu del món. Crec que Barcelona és
una ciutat estimada a tot el planeta.”

Com valores la reacció dels barcelonins després de l’atemptat a la Rambla?
per Toni Enguix

per Maria Adxerà

Ja fa dies que ho volia de-
nunciar, però en llegir la no-
tícia ‘Uns Encants paral·lels’
publicada en aquest diari el
passat 20 de juliol, m'he ani-
mat a fer-ho.

Voldria estendre’m una
mica més i denunciar que,
no només a l'exterior dels
Encants s'ha estès la venda
il·legal de productes sense
cap garantia  quant a qualitat
i higiene, sinó que els vene-
dors també s’instal·len a l'al-
tra banda de la plaça de les
Glòries, a la Meridiana i al da-
vant de la Farinera, tant els
dies que els Encants estan
oberts com els dies que estan
tancats.

Tot plegat genera un es-
pectacle denigrant a la zona,
afegit al desmantellament de
les obres de les Glòries.
Al principi que va començar
aquesta venda ambulant m’hi
vaig fixar i semblava que hi
havia algun tipus de vigilàn-
cia per part de la policia, fins
i tot de demanar-los  plegu-
essin. Ha arribat un moment,

però, que la zona s’ha con-
vertit en un mercat de brutí-
cia. Quan els venedors mar-
xen deixen tirat  per terra el
que no han venut.

Per mi, fer una volta per
davant de la Farinera i la
zona provisional de la plaça
de les Glòries on hi ha els car-
rils blaus i algun xiringuito
per seure i refrescar-te, m'e-
ra agradable, tot i les obres
que hi ha just al costat. Ara,
però, vista la degradació de la
zona i la brutícia, hi he deixat
d'anar. I com jo, altres veïns
del barri.

Entenc, com diu el presi-
dent dels Encants a la notícia,
que a aquesta gent se'ls ha de
donar mitjans i possibilitats
perquè visquin amb dignitat,
però el que se'ls està perme-
tent no té res de digna; ni per
ells ni pels que hi vivim.

Fem força perquè l'Ajun-
tament faci el que calgui per
acabar amb la venda ambu-
lant no legal. O és que Sant
Martí és el conillet d’índies i
el cul de sac de Barcelona?

Un diari participatiu

4Venda ambulant
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari
demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits
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Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“Estic totalment compromès amb l’àrea
metropolitana: els fets ho demostren”
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

Entrevista

3Parlem de Barcelona. Aquí, als
districtes més cèntrics (Ciutat
Vella, Gràcia, Eixample i part de
Sant Martí i Sants), el tema estre-
lla és el turisme. Com veu aquest
debat? 
El turisme és una font de riquesa
inqüestionable. Però també és evi-
dent que planteja reptes molt re-
llevants en l’àmbit de l’habitatge,
de la mobilitat... I, per tant, hem de
ser capaços de reorientar una part
de la riquesa que genera precisa-
ment a resoldre alguns d’aquests
reptes que comporta. El que hem
de fer és preservar un model turís-
tic de qualitat i orientat sobretot a
augmentar la despesa per càpita
de cada turista. No ens podem
basar únicament en l’increment
del nombre de persones, perquè
els costos marginals tendeixen a
créixer. Hem d’intentar buscar
aquells elements que ajudin a fer
més qualitatiu aquest sector i dis-
tribuir millor aquesta presència de
turistes, no només en el si de la ciu-
tat de Barcelona, sinó en el seu en-
torn metropolità.

Pensar Barcelona en gran.
Exacte. Segur que hi ha moltes ciu-
tats metropolitanes que estarien
encantades de rebre una part d’a-
questa activitat turística. Per tant,
Barcelona ha de ser conscient que
és la punta de llança d’un àmbit
metropolità que va molt més enllà
del seu municipi. Ha d’assumir amb
plenitud i amb orgull benentès
aquest paper de capitalitat i de
centre d’una àrea metropolitana
que desborda àmpliament el seu
terme municipal. Ha d’assumir les

responsabilitats que això com-
porta, perquè també assumeix una
part molt rellevant dels beneficis
que se’n deriven. Dit això, si som ca-
paços d’aconseguir que aquest tu-
risme generi una aportació per
càpita més gran amb una distribu-
ció de la riquesa més equitativa, més
capil·lar en el territori, i que impulsi la
millora de les condicions de vida en
altres àmbits metropolitans, crec
que tots ens en sentirem satisfets.

De moment, però, el turisme fi-
gura com el principal problema
dels barcelonins. Creu que s’està
demonitzant el sector?
Del que estic convençut és que de-
monitzar, aquesta expressió que

no sé si m’agrada o no però que
vostè utilitza...

...I el conseller Vila, per exemple.
Jo m’he limitat a traslladar-li.
En tot cas vostè s’ha expressat així
i jo li recullo el terme. [Somriu i fa
una pausa]. Demonitzar qualsevol
sector econòmic que genera ri-
quesa i ocupació crec que és un
error. El que sí que hem de fer és
ser exigents amb la manera que
aquesta riquesa es crea, es distri-
bueix... El nostre objectiu és que
tothom visqui millor, que es generi
riquesa i que així augmenti la mus-
culatura fiscal del nostre país, la
qual deriva en recursos que des-
prés destinem als serveis públics
fonamentals, als hospitals i a les es-
coles. El que hem de buscar és la
manera d’equilibrar la presència
turística, d’evitar una pressió ex-
cessiva en determinats àmbits i de
procurar una distribució adequada
de la riquesa que es genera. Així ho
podrem fer compatible. 

Precisament, la distribució ade-
quada de la riquesa és la urgèn-
cia més important als districtes
menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que
ja no poden pagar ni el lloguer
de casa seva. 
Aprofito la referència a Sant An-
dreu, si m’ho permet, per explicar
que jo vaig néixer aquí, en concret
al carrer Servet, molt a prop de la
plaça Orfila i, per tant, del centre
del Sant Andreu poble durant
tants segles de la nostra història.
D’aquest Sant Andreu tan actiu
des d’un punt de vista industrial,
comercial... Amb un mercat de re-
ferència que, com altres de la ciu-
tat –i tornant al que comentàvem
abans–, potser es podria impulsar
com a centre d’atracció de turisme
o, en tot cas, de servei a la ciuta-
dania que hi viu...

... I, malgrat tot, amb emergèn-
cies habitacionals importants.
Sens dubte. Aquest és un tema que
ha de centrar la nostra atenció. Des
del Govern estem fent un esforç en
aquest sentit, per exemple amb
l’adquisició d’habitatges per posar-
los a lloguer social. 

També han fet un índex de refe-
rència de preus de lloguer. N’hi
ha prou amb això per frenar la
tendència a l’alça?
Bé, és un element més que, com-
binat amb altres, hauria d’ajudar a
donar un bon servei al conjunt de
la nostra ciutadania. També, en
aquest sentit, com millor sigui el
transport públic, més ampli serà el
radi urbà i més pressió es traurà
sobre els usos de la capital, com
ara l’habitatge. És per això que la-
mentem profundament les man-

cances del servei de Rodalies de
Renfe, perquè no hi ajuden gens.
Amb tot, torno a insistir en aquesta
idea de pensar Barcelona més
enllà del seu terme municipal. Pen-
sar en clau d’àrea metropolitana.
Moltes de les ciutats de la qual so-
vint havien quedat oblidades ara
s’estan integrant cada vegada més
en aquesta vida urbana. Aquest és
un bon exemple del model de Bar-
celona que molts volem.

L’alcaldessa Colau diu que el tu-
risme i l’habitatge són “temes se-
cundaris” per a l’actual Govern de
la Generalitat. Què li contesta?
Em sembla que els fets parlen per
ells mateixos i que el nostre com-
promís amb el benestar dels ciuta-

dans de Catalunya es demostra
cada dia en tots els àmbits, també
en els dos que ara ens ocupaven.
En tot cas, la nostra voluntat no és
la de contestar ningú, sinó la de
col·laborar amb tothom, comen-
çant per l’alcaldessa de la capital
del país.

Com veu la capital del país després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local en fa un ba-
lanç molt crític i a alguns districtes
com les Corts i Sarrià s’han viscut
fenòmens, com el de les okupa-
cions, que han aixecat força pol-
seguera.
Esquerra Republicana és un partit
absolutament compacte, això està
fora de dubte de qualsevol. Un par-
tit que està totalment compromès
amb el futur d’aquest país i amb el
de la ciutat de Barcelona en parti-
cular. Tenim un projecte de ciutat
metropolitana i de capitalitat, com li
remarcava anteriorment, inqües-
tionable. La nostra presència al con-
junt de l’àrea metropolitana és cada
vegada més rellevant i, repeteixo,
tenim un projecte de ciutat que
estem convençuts que és el millor
possible per a Barcelona.

Millor que el que defensa l’al-
caldessa Colau, per tant.
He dit el millor possible per a Bar-
celona. I encantats que, en el futur,
tothom pugui col·laborar amb
nosaltres a l’hora d’implementar
aquest projecte, el nostre, que
estem convençuts que és el millor
per a Barcelona, per a l’àrea me-
tropolitana i per a Catalunya.<

“Estem fent un esforç per comprar 
pisos per posar-los a lloguer social” 

“Hem de buscar la
manera d’equilibrar

la presència 
turística, d’evitar una

pressió excessiva”

“Barcelona ha
d’assumir amb

plenitud i orgull
benentès el paper

de capitalitat”
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MOBILITAT4Ja fa un any que
l’Ajuntament va posar en marxa
la superilla del Poblenou. Han
passat 12 mesos i, si alguna cosa
es pot dir, és que l’aposta muni-
cipal per aquesta unitat urbana, tal
com es coneix de forma tècnica,
no ha deixat indiferent a pràcti-
cament ningú. 

I és que, si alguna cosa s’ha po-
gut palpar al Poblenou referent a
aquesta qüestió, és la divisió veï-
nal, i també política, que ha pro-
vocat. Ara, amb aquest primer
aniversari es torna a fer evident
aquesta situació, ja que els dos
principals col·lectius involucrats
en la defensa d’aquesta aposta
(Col·lectiu Superilla Poblenou) i
en la crítica i el rebuig (Platafor-
ma Afectats Superilla Poblenou)
han tornat a pronunciar-se.

Des del Col·lectiu Superilla
Poblenou afirmen que, després d’a-
quest primer any, si alguna cosa te-
nen clara és que el model que re-
presenta la superilla “és el model

de barri i de ciutat que volem: la
ciutat per a les persones”. Al ma-
teix temps, després de recordar que
durant aquest any “s’han anat
modificant i millorant diferents as-
pectes”, critiquen aquells veus que
descriuen la superilla com “un
desert”. Defensen que només cal
passejar un dia qualsevol per la su-
perilla per veure que l’espai “gai-
rebé sembla un oasi”. 

A l’altre extrem d’aquesta visió
hi ha la Plataforma Afectats Su-

perilla Poblenou, que parlen d’un
any  de “col·lapses circulatoris, més
contaminació, soroll i fums a gai-
rebé tot el barri, veïns de prime-
ra i de segona i malbaratament de
diners públics en obres absur-
des”. La plataforma, que acusa el
consistori de menysprear els veïns,
també creu que “ha estat un any
en què la propaganda municipal
ha invertit ingents quantitats d’eu-
ros en intentar vendre el que van
batejar com a prova pilot”.

Una imatge de fa uns mesos a l’interior de la superilla. Foto: Arxiu

La superilla del Poblenou fa un
any enmig de la divisió veïnal

» El Col·lectiu Superilla defensa que l’espai “gairebé sembla un oasi”
» Afectats Superilla parla d’un any de “col·lapses, contaminació i soroll”

L’Ajuntament farà habitatge
públic a l’Escocesa

INVERSIÓ4L’Ajuntament va
anunciar a finals d’agost la com-
pra de tres parcel·les del conjunt
del recinte industrial La Escoce-
sa que encara eren de propietat
privada. Amb aquesta adquisició
més del 90% d’aquest espai, ca-
talogat i protegit, passa a ser de ti-
tularitat municipal. 

L’objectiu del consistori ha
estat aturar els plans que tenia un
promotor privat de construir gai-
rebé un centenar d’habitatges de
luxes. L’actual equip de govern té
previst construir a partir d’ara
una vuitantena d’habitatges pú-
blics i equipaments d’ús cultural.
Des del consistori afirmen que la

quantitat que s’ha pagat, una
mica més de 10 milions d’euros,
s’ha fet “a un preu molt per sota
del mercat”.  

La tinent d’alcaldia d’Ecologia,
Urbanisme i Mobilitat, Janet Sanz,
va afirmar que la compra de l’A-
juntament respon a “una reivin-
dicació històrica i a una actuació
estratègica per al barri i la ciutat”.
Sanz va afegir que es recupera “el
patrimoni industrial per comba-
tre la gentrificació”.

CAN MIRALLETES
D’altra banda, el Districte reha-
bilitarà la masia Can Miralletes, al
Clot, per fer-hi una ludoteca.

Sant Martí té 88 punts amb 
problemes de neteja al carrer

ESPAI PÚBLIC4L’Ajuntament
ha detectat que Sant Martí té un
total de 88 punts negres amb
problemes de neteja a la via
pública. Tal com va informar la
setmana passada la tinent d’al-
calde d’Ecologia, Janet Sanz,
es tracta de “punts crítics com
ara contenidors desbordats, pa-
pereres en mal ús i presència de
mobles i trastos fora de l’hora-
ri de recollida”.

Els 88 punts negres signifi-
quen gairebé el 10% de tots els
que hi ha a la ciutat, que són un
total de 863. Sant Martí és el cin-

què districte amb més punts ne-
gres, en una llista que encapça-
la Ciutat Vella. Aquests 88 punts
estan repartits de la següent ma-
nera entre els barris:  19 al Po-
blenou, 17 al Clot, 15 al Parc i la
Llacuna del Poblenou, 12 al
Camp de l’Arpa del Clot, 11 a la
Verneda i la Pau, 7 al Besòs i el
Maresme, 4 a Provençals del
Poblenou, 2 a Sant Martí de
Provençals i 1 a la Vila Olímpica
del Poblenou. Per tal de millorar
aquestes xifres l’Ajuntament està
duent a terme des del febrer
una campanya de sensibilització. 

Els tallers artístics del Poblenou
es preparen per obrir portes

JORNADES4Ja només queda
una setmana perquè alguns dels
tallers artístics més importants
del Poblenou tornin a obrir les
seves portes en el marc de les jor-
nades ‘Tallers Oberts Poblenou’,
que se celebraran entre el 15 i el
17 de setembre.

Enguany seran un total de 20
tallers, entre els quals hi ha La
Escocesa, Nauart, Zona. Facto-
ria d'Art, Hangar.org, Taller de
Luz, Kind of Cyan o La Lope, els

que obriran les seves portes per
presentar diferents propostes i,
tal com expliquen des de l’orga-
nització, reivindicar “la resi-
dència al barri com a forma de
resistència”.

D’altra banda, també durant
aquesta edició dels ‘Tallers
Oberts Poblenou’ el col·lectiu
d’artistes P9Artiu recuperaran
l’espai abandonat de Can Tiana,
al carrer Tànger, durant els tres
dies que duren les jornades. 

Tecnologia | Nova aposta d’Amazon pel 22@
Amazon ha anunciat recentment que té previst obrir un nou centre d’investigació al 22@ a

partir del primer semestre de l’any que ve  que estarà dedicat a la investigació en aprenentat-
ge automàtic, una branca científica de la intel·ligència artificial. El nou espai serà en el mateix

edifici del carrer Tànger que la companyia ja ocupa  amb el centre de suport a les vendes.

Foto: Tallers Oberts Poblenou
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Manel Navarro serà aquest
dissabte a la Sala Razzmatazz
CONCERT4El sabadellenc Ma-
nel Navarro, representant d’Es-
panya en l’última edició del fes-
tival d’Eurovisió, serà aquest
dissabte a la Sala Razzmatazz
per oferir un concert a partir de
dos quarts de nou del vespre. 

Navarro, que només té 21
anys, aposta per un estil musi-
cal on fusiona influències de
diferents referents de la música,
sobretot pop. Tot i que la seva
actuació a Eurovisió no va ser
molt reeixida -va quedar últim
a la classificació-, Navarro ha
aconseguit fer-se un nom en el
panorama musical estatal grà-
cies als sorprenents ritmes de les
seves cançons. Cantant i com-
positor, aquest jove sabadellenc
s’emmiralla en referents com Ja-
mes Bay, Ben Howard, Hozier o
Passenger, que formen part de

la tradició musical britànica.
De fet, Navarro també canta en
anglès. Un altre dels elements
que caracteritzen aquest músic
sabadellenc és la seva guitarra,
que l’acompanya en la majoria
de les seves composicions.

PRIMER EP
El passat 28 d’abril Navarro va
publicar el seu primer EP. Sota
el nom de ‘Do it for your lover’,
que inclou la cançó que porta el
mateix nom i d’altres com ‘Can-
dle’ i el tema inèdit compost per
ell mateix ‘If I go’.

Després de l’aventura a Eu-
rovisió, i convertit en protago-
nista dels mitjans de comuni-
cació, Navarro torna als seus orí-
gens musicals amb ‘Keep on fa-
lling’, un tema intimista que
retrata l’artista que és avui. 

CELEBRACIÓ4El mes de setem-
bre és sinònim de Festa Major al
Poblenou. L’edició d’enguany farà
el tret de sortida demà i s’allargarà
fins al pròxim dia 17. Un any
més, els veïns del barri podran
gaudir d’una gran oferta d’activi-
tats pensades per a tots els públics,
ja que durant 10 dies es progra-
maran més de 500 actes.

Així doncs, la Festa Major
arrencarà demà amb força amb di-
ferents activitats, entre les quals
destaca la xerrada-presentació de
Guifi.Net a la sala d’exposicions del
Centre Cívic Can Felipa. Guifi.Net
és una xarxa de telecomunicacions
oberta, lliure i neutral que es ver-
tebra a partir d’un acord d’inter-
connexió entre iguals. El passat 15
de juliol va fer 10 anys de la ins-
tal·lació del primer node de Gui-
fi.Net, concretament al Centre de
Producció i Recerca d’Arts Vi-
suals: Hangar, ubicat al recinte fa-
bril de Can Ricart. Tot seguit es
farà la inauguració de l’exposició
‘Poblenou des de l’aire’.

UN PREGÓ ESPECIAL
Dissabte serà un dels dies més im-
portants de la festa. A dos quarts
de set de la tarda es posarà en
marxa la cercavila del pregó, que
farà de prèvia de la lectura del pre-
gó. Enguany els responsables de

llegir-lo seran  els membres de l’A-
grupació Excursionista Icària,
que celebra el seu centenari. Pos-
teriorment, al voltant de tres
quarts de vuit, arribarà l’hora de
la tradicional  lectura dels versots.

Un altre dels actes més espe-
rats d’aquest primer cap de set-
mana són les Matinades, que es
faran diumenge a partir de les vuit
del matí. Un any més, els grallers
i els timbalers tornaran a ser els
protagonistes.

Durant l’últim cap de setma-
na de la Festa Major els actes més
destacats seran el correfoc del

dissabte 16 al vespre, la trobada de
gegants i la cercavila de gegants
del diumenge 17 al matí i la cer-
cavila i els focs de cloenda del ma-
teix dia al vespre. 

20 ANYS DE L’OCTUBRE
Aquesta Festa Major també ser-
virà per celebrar el 20è aniversari
del casal independentista L’Oc-
tubre.  Nascut l’any 1996 al carrer
Pere IV, actualment el casal té la
seva seu al número 86 del carrer
Badajoz. Durant la festa, el
col·lectiu independentista orga-
nitza diferents activitats.

El dissenyador del cartell d’enguany és Jesús García. Foto: Ajuntament

Tot a punt al Poblenou per a una
nova edició de la Festa Major
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BESÒS-MARESME4La reforma
del Mercat del Besòs es comen-
ça a concretar. L’Ajuntament va
anunciar que invertirà 2,7 mi-
lions d’euros per posar en mar-
xa els processos de millora dels
mercats del Besòs, el Carmel, el
de Montserrat i la Boqueria.
Uns diners que s’afegiran als
40 milions que s’han dedicat
enguany a rehabilitar la xarxa de
mercats municipals. 

En concret, el consistori de-
dicarà 500.000 euros a recupe-
rar llicències i reordenar el Mer-
cat del Besòs, cosa que permetrà
alliberar espai per millorar els ac-
cessos i la zona de descàrrega de
mercaderies de l’equipament.
“Volem modernitzar, dignificar
i donar qualitat al servei dels
mercats, que són recintes que ge-
neren cohesió social, creen espais
comunitaris i recusen urbanís-
ticament els barris”, assegura
al respecte el segon tinent d’al-
calde, Jaume Collboni. 

De la partida extra de 2,7 mi-
lions que es destinarà a renovar
els mercats, mig milió més ser-
viran per rehabilitar la façana del
Mercat del Carmel i els accessos.
Per la seva banda, el Mercat de
Montserrat rebrà 150.000 euros
que serviran per redactar el pro-
jecte bàsic per al futur edifici que
s’hi vol fer. 

Per últim, l’emblemàtica Bo-
queria preveu enderrocar para-

des per alliberar els passadissos
i canviar la il·luminació amb
507.000 euros que sortiran de la
partida extra anunciada. 

A PUNT DE COMPLIR MIG SEGLE
El Mercat del Besòs va ser cons-
truït l’any 1968 per satisfer la de-
manda d’una zona de la ciutat
que creixia vertiginosament. El
mercat ja va experimentar re-
formes estructurals els anys 90.

El mercat es va edificar l’any 1968. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament millorarà els
accessos al Mercat del Besòs

» El consistori invertirà mig milió d’euros a adequar l’equipament
» Està previst que les obres es facin en un termini de dos anys

Els mercats volen reeditar
l’èxit de visites del curs passat
FORMACIÓ4L’arrencada del
mes de setembre és sinònim de
tornada a la normalitat després
de l’estiu. Entre altres, els més
petits de la casa es preparen
per afrontar un nou curs escolar. 

En aquest sentit, els infants
també reprendran les visites als
mercats de la ciutat, en el marc
de la campanya Mengem sa,
mengem de mercat, impulsada
per l’Institut Municipal de Mer-
cats (IMMB) amb la col·labora-
ció de la Fundació FC Barcelona.

Aquesta iniciativa té la vo-
luntat de difondre i promoure els

hàbits saludables entre els alum-
nes i “transmetre el concepte del
mercat com a servei de proxi-
mitat, atenció, qualitat i salut” als
joves i les seves famílies. 

Els mercats esperen reeditar
l’èxit de visites del curs passat,
quan prop de 8.000 escolars de
124 escoles de la ciutat van visi-
tar-los, amb especial incidència
als districtes de l’Eixample, Sa-
rrià-Sant Gervasi, Horta-Gui-
nardó, Nou Barris i Sant Martí.

Aquesta xifra suposa un aug-
ment de participants del 20%
respecte de l’any anterior.  

La cuina més independent es
reivindicarà al Teatre Nacional
GASTRONOMIA4Amb la seva
aposta per vincular la cultura
gastronòmica independent amb
espais urbans singulars, el mer-
cat culinari que organitza All
Those –una plataforma que pro-
mou els emprenedors en l’àmbit
de la gastronomia– es traslladarà
al Teatre Nacional els pròxims
dies 16 i 17 de setembre. 

La proposta d’aquest mercat
gastronòmic és una barreja de
propostes de menjar de carrer,

artesans i de proximitat, acom-
panyats amb vins i cerveses de
petits productors i tallers. 

En aquesta edició, la cuina
japonesa serà la convidada amb
propostes inspirades en aquest
país de l’extrem orient. Hi hau-
rà, a més, tallers d’iniciació a la
gastronomia tradicional japo-
nesa. En aquesta línia, també hi
tornarà a haver tallers i classes
per fer pa casolà i, fins i tot, d’e-
laboració de cervesa artesana.

Festa | Nit de Tapes al Mercat del Poblenou
Els mercats de la ciutat encaren els últims quatre mesos de l’any amb les piles reca-

rregades després de les vacances d’estiu i preparen festes infantils, aniversaris –com
és el cas del de l’Estrella, que fa 60 anys–, visites escolars i nits de tapes. Aquest és el

cas del Mercat del Poblenou, que el pròxim 16 de setembre en celebrarà una. 

“Normalitat” al comerç
després de l’atemptat

SEGURETAT4El tinent d’alcalde
d’Empresa, Jaume Collboni, va
assegurar a finals d’agost que “no
hi ha hagut cancel·lacions en
hotels, fires i visites” i que es
compleixen les previsions d’o-
cupació hotelera  després dels
atemptats a la Rambla i a Cam-
brils de l’agost.

Collboni ho va dir durant la
reunió del Grup de seguiment
dels agents econòmics del co-
merç i el turisme, celebrada el 29
d’agost, i en la qual van partici-

par diverses entitats com ara el
Gremi d’Hotels i Restauració,
Barcelona Oberta o PIMEC. 

El tinent d’alcalde, tanmateix,
va reconèixer que hi va haver una
“evident afectació” sobre el co-
merç i la restauració del centre de
la ciutat els dies posteriors de l’a-
temptat. De totes maneres, Coll-
boni va afirmar que “la norma-
litat que era un desig, és ara
una realitat” i va aprofitar per
agrair “la primera reacció” del
sector i el seu “compromís”.
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FUTBOL4El Júpiter ja ha pogut
comprovar que el retorn a la Ter-
cera divisió no serà gens fàcil. Els
de la Verneda van tenir una
mala estrena en el grup 1 de Pri-
mera Catalana i van perdre diu-
menge passat en el primer par-
tit del curs a casa contra la UE La
Jonquera (0-1).

L’equip que ara entrena Al-
berto Fernández ha viscut una
profunda revolució durant l’es-
tiu, de manera que diumenge
passat va ser la primera oportu-
nitat que l’afició va tenir per
veure els seus nous futbolistes. 

Quan la pilota va començar a
rodar, però, la fortuna no va
somriure els gris-i-grana, que tot
i que van tenir el domini del
matx durant bona part del pri-
mer període, van veure com Javi
Revert rematava en planxa de
cap una centrada mil·limètrica
de Ramon Masó per marcar el 0-
1 quan només faltaven tres mi-
nuts perquè el partit arribés al

descans. Els de la Verneda no
van tenir cap aportunitat d’em-
patar abans del minut 45.

El Júpiter no va aconseguir
desfer la xarxa de seguretat de
l’equip de l’Alt Empordà i, tot i
que també va portar la iniciati-
va durant els segons 45 minuts
i que en la recta final va gaudir
de diferents ocasions per resta-
blir l’empat, va veure com els tres

primers punts de la temporada
volaven de la Verneda.

DISSABTE, A LA SELVA
Però el debut ja queda enrere i,
per això, l’equip ja pensa en el
partit d’aquest cap de setmana.
El matx serà demà passat a la ca-
pital de la Selva, Santa Coloma
de Farners, contra un equip que
també va debutar perdent (1-2).

El primer partit va servir per fer la presentació de la plantilla. Foto: CEJ

El Júpiter arrenca amb mal  
peu el seu retorn cap a Tercera

» Els gris-i-grana van perdre a la Verneda contra la UE La Jonquera
» Els homes d’Alberto Fernández visitaran el CE Farners demà passat

Els Enginyers debutaran 
a la lliga diumenge que ve

RUGBI4Les proves ja s’han aca-
bat. Diumenge de la setmana
que ve arrenca una nova tem-
porada de la Divisió d’Honor B,
la segona màxima categoria del
rugbi estatal, i el CN Poblenou
Enginyers tornen a formar part
del grup B de la competició.

L’equip, que des d’aquesta
temporada dirigeix Graham
Smith, encetarà una nova tem-
porada a la divisió de plata a Ma-
llorca, on visitarà un dels nous
equips de la categoria, el XV
Barbarians Calvià.

El primer partit de la tem-

porada a la Mar Bella (que pre-
sentarà un aspecte renovat amb
el canvi de gespa que s’ha fet du-
rant aquests mesos d’estiu) serà
durant el cap de setmana de la
Mercè (la Federació espanyola
de rugbi encara no ha confirmat
el dia ni l’hora) i el rival serà el
filial de la Santboiana.

Per altra banda, la Federació
catalana de rugbi mantindrà
obert fins diumenge 24 el perí-
ode d’inscripcions per a alguns
campionats, com el femení, el
masculí i les categories sub14,
sub16 i sub18.

El Grup Barna començarà el
curs a casa el dia 1 d’octubre

BÀSQUET4El camí de retorn
cap a la lliga EBA ja està clar.
Durant el mes passat, el CB
Grup Barna va conèixer els seus
rivals del grup 1 de la Copa Ca-
talunya masculina, que arren-
carà durant el cap de setmana
del 30 de setembre i l’1 d’octubre.

En el cas del conjunt del
Clot, la pilota anirà enlaire el diu-
menge 1 d’octubre, i ja sense Fa-
bián Téllez a la banqueta, l’equip
es veurà les cares contra el Reus.
La primera visita de la tempo-
rada serà el següent cap de set-
mana, a la pista del CB Salou. La

primera volta s’acabarà el cap de
setmana del 20 i el 21 de gener
de l’any que ve visitant el Gra-
nollers, mentre que la fase re-
gular de la Copa arribarà a la
seva fi el dia 6 de maig.

A partir d’aleshores comen-
çaran les eliminatòries que de-
terminaran quins equips lluiten
per tornar a jugar en competi-
cions d’àmbit estatal.

Alguns dels rivals contra els
que es veurà les cares l’equip del
Clot seran el Martinenc, l’AE
Badalonès, el CB Esparreguera
o l’Escola Pia de Sabadell.

Tot a punt per a la segona
edició de la cursa Tower Run

ATLETISME4Ja està tot a punt
per a una prova atlètica diferent.
Demà passat, en el marc de la
Festa Major del Poblenou, la
Torre de les Aigües del Besòs es
convertirà en l’escenari d’una
cursa peculiar, la Tower Run,
que enguany se celebrarà per se-
gon any consecutiu.

Es tracta d’una carrera cur-
ta però extremadament exigent,
que posa a prova la capacitat de
patiment de qualsevol partici-

pant pujant les 311 escales del
monument en el mínim temps
possible.

Els participants aniran sor-
tint cada sis minuts a partir de
les 8 del matí, però les normes de
l’organització obliguen els atle-
tes a estar preparats en el punt
de sortida 10 minuts abans que
hagin de començar la prova.

El preu de la inscripció és de
10 euros i aquestes es poden for-
malitzar a www.prorunners.es.

Atletisme | Continuen obertes les inscripcions per al Correbarri
15 d’octubre. Des de fa setmanes, els atletes barcelonins tenen marcada en vermell aquesta
data en el seu calendari, ja que és quan es disputarà l’edició d’enguany del Correbarri. Les

inscripcions ja estan obertes de fa setmanes i el termini per apuntar-se a la cursa romandrà
obert fins al dia 10 del mes que ve. El recorregut serà de 10 quilòmetres per Ciutat Vella.
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AGENDA    UINZENALQ
DEMÀ 8 DE SETEMBRE
21:00 Interpol arriben a Razzmatazz per pre-

sentar els seus grans èxits en el marc del quin-
zè aniversari de la publicació de Turn on the
bright lights. / Sala Razzmatazz.

DIMARTS 12 DE SETEMBRE
09:30 Desenvolupament col·lectiu: construïm emo-
cions en equip és el nom d’un taller per co-
nèixer nous elements per adaptar-nos i do-
nar eines a les persones per construir els vin-
cles emocionals. / Edifici MediaTIC.

TOTS ELS DIMECRES
17:00 Com cada dimecres tret dels festius, els

responsables del Casal de Gent Gran Joan Ma-
ragall han preparat una nova sessió per
aprendre a jugar al escacs. /  Casal de Gent
Gran Joan Maragall.

A PARTIR DE DEMÀ
20:00Demà s’inaugurarà l’exposició anomenada
Poblenou des de l'aire, una sèrie de panorà-
miques de gran format del barri preses des
dels seus terrats. / Centre Cívic Can Felipa -
Poblenou.

TOTA LA QUINZENA
Tot el dia David Bowie vist per... és el títol d’u-

na exposició de fotografies de diferents con-
certs de Bowie a la ciutat. Les imatges són de
Ferran Sendra, Xavier Mercadé, Jordi Vidal o
Francesc Fábregas. / Biblioteca El Clot.

DIUMENGE 10 DE SETEMBRE
08:00 En el marc de la Festa Major del Poble-

nou, els més menuts podran gaudir de la cer-
cavila coneguda com Matinades, que recorre
bona part del barri.

DISSABTE 16 DE SETEMBRE
11:30 La matinal infantil de la Festa Major del

Poblenou portarà els nens i les nenes per un
recorregut que començarà al carrer del Jon-
car i que recorrerà diferents espais fins a Can
Saladrigas.

DISSABTE 9 DE SETEMBRE
08:00 Per la Festa Major del Poblenou s’ha or-

ganitzat la segona edició de la cursa Tower
Run, que farà que els participants pugin i bai-
xin les escales de la Torre de les Aigües.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Susagna Navó s’encarregarà de la pri-
mera sessió del curs del cicle Lletra pe-
tita - Sac de rondalles anomenat Hi
havia una vegada.... una fada disfressada.
/ Biblioteca Sant Martí de Provençals.

Torna el cicle ‘Lletra
petita - Sac de rondalles’

Dimarts 19 de setembre a les 18:00

Segona i darrera sessió del taller im-
partit per Jaume Pla que ensenya a fer
servir Spotify per consolidar la marca
i per fidelitzar els clients. / Barcelona
Activa.

L’ús d’Spotify per consolidar 
la marca i fidelitzar els clients
Dimecres 20 de setembre a les 16:00

La Beckett estrenarà Un tret al cap, una
de les obres estrella del Grec d’aquest
any. Pau Miró dirigeix actrius com
Emma Vilarasau, Imma Colomer i Mar
Ulldemolins. / Sala Beckett.

La Beckett estrena ‘Un
tret al cap’, de Pau Miró

Dimecres 13 de setembre a les 20:30

Partit de futbol corresponent a la ter-
cera jornada de Primera Catalana en-
tre el CE Júpiter i la Fundació Esporti-
va Grama. / Municipal de la Verneda.

El Júpiter rep la visita de
la Fundació Esportiva Grama
Diumenge 17 de setembre a les 12:00
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Estem escrivint història, també a
Sant Martí. Ja fa un temps que a Ca-
talunya vivim una revolució demo-
cràtica com mai s'ha vist a Europa.
Som milers els catalans i catalanes
que hem dit prou a les contínues in-
justícies que patim per part del go-
vern espanyol i l'estructura d'un estat
que està construït radial i insolidària-
ment, només pensat per a uns pocs i
donant l'esquena a la majoria.

Democràcia és una paraula que
últimament està molt de moda per
ambdues parts. Però què hi ha més
democràtic que votar? Uns diuen que
la democràcia és el respecte a unes
lleis i normes, encara que siguin in-
justes. Si fos per ells, les dones encara
no votarien i la segregació racial en-
cara existiria, per exemple.

Fa uns anys, uns quants milers de
persones vam ocupar Plaça Catalu-
nya exigint una democràcia real i par-
ticipativa. Hi vam posar tota l'energia
possible i vam sembrar una llavor.

Aquesta llavor germinarà ara, en el
procés constituent de la República
Catalana, on decidirem com volem
aquest país, com ens organitzem i
com el fem més participatiu.

Volem un procés constituent de la
República Catalana per fer un país

que, entre altres coses, no tingui una
ferida oberta al districte com és l'es-
tació de la Sagrera a Sant Martí.
Volem la república per millorar el dia
a dia la vida de la nostra gent i fer-la
partícip de totes les decisions que
calgui prendre.

Tenim un dels districtes de tota la ciu-
tat on més esports es practiquen. Tot-
hom que hi viu coneix més d'un equip
de futbol o basquet, però potser no co-
neix la quantitat d'esports que s'hi
practiquen. Sabíeu, per exemple, que
al districte tenim el millor equip femení
d'hoquei gel (sense tenir cap pista de
gel per entrenar)? O que tenim un
equip de futbol americà amb unes ca-
tegories inferiors que són l'enveja de
molts equips? O que tenim l'únic equip
de futbol de tot el país que només té
categoria femenina? Les Ice Blue Cats,
els Búfals de Poblenou o el CE Sant
Jordi són exemples d'èxit que no reben
l'atenció necessària. Estem obligats a
garantir la pràctica de tots els esports.

Oriol Puig
Conseller de districte
d’ERC a Sant Martí

Sant Martí
Una república al servei dels
martinencs i les martinenques

L’1 d’octubre, una oportunitat per convertir
Barcelona en una capital d’Estat

El pròxim 1 d’octubre els barcelonins i
barcelonines estem cridats a les urnes
per decidir el nostre futur. El referèn-
dum sobre la independència és una
resposta a la voluntat majoritària dels
ciutadans de Catalunya de decidir de-
mocràticament el futur del país. Al-
hora, però, suposa també una
oportunitat per convertir Barcelona
en una capital d’Estat. I això què su-
posa per a Barcelona?

Tenir un Estat que no ens vagi a la
contra permetrà, per exemple, evitar
episodis com els que s’han produït
darrerament a l’Aeroport del Prat,
amb unes cues interminables als con-
trols de seguretat que, en canvi, no hi
ha hagut a altres aeroports com el de
Barajas. També permetrà tenir una
xarxa de Rodalies digna o evitar au-
tèntiques trinxeres com les que hi ha
als entorns de l’Estació de Sants o a
la Sagrera (que depenen d’ADIF i, per
tant, del govern espanyol).

D’altra banda, una República Cata-

lana permetrà legislar sobre matèries
tan sensibles a la ciutat de Barcelona
com l’habitatge, la pobresa energè-
tica, la igualtat entre homes i dones o

l’acollida de refugiats. El Parlament de
Catalunya ha legislat sobre totes
aquestes qüestions, però el govern
espanyol les ha acabat recorrent uti-

litzant el Tribunal Constitucional. El
pròxim 1 d’octubre, el futur de Barce-
lona i del país depèn de nosaltres.
Que ningú es quedi a casa!
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